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Archioncaea arabica gen. et sp. nov., a remarkable oncaeid
(Copepoda: Poecilostomatoida)
from the northern Arabian Sea.
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Abstract: A new genus, Archioncaea, is proposed to accommodate a new species of Oncaeidae (Poecilostomatoida)
collected from the deep northern Arabian Sea. A. arabica gen. et sp. nov. is known from females only and is considered the
most primitive oncaeid copepod known to date on account of the combined presence of a trisetose exopod on leg 5 and a
long inner coxal seta on leg 1. Other unique plesiomorphic character states are found in the armature of the antennule,
maxilla and maxilliped and in the presence of an endopodal surface suture marking the ancestral segmentation of the antenna.
A. arabica differs from all other oncaeids in the naked endopodal claw of the maxilliped, the presence of distinctly
2-segmented endopods on all swimming legs and the absence of the outer basal seta of leg 5. The discovery of A. arabica is
of major significance in assessing and polarizing the evolutionary changes of certain characters in the family, such as the
ornamentation of mandible blades and the evolution of integumental conical processes on the swimming legs.

Résumé : Un nouveau genre, Archioncaea, est créé pour recevoir une nouvelle espèce d'Oncaeidae (Poecilostomatoida)
récoltée dans la partie nord profonde de la mer d'Arabie. A. arabica gen. et sp. nov. n'est actuellement connue que par les
spécimens femelles et l'espèce est considérée comme la plus primitive des copépodes oncaeidés actuellement connus, en rai-
son de la présence à la fois d'un exopodite pourvu de trois soies sur la patte 5 et d'une longue soie interne sur la coxa de la
patte 1. D'autres caractères plésiomorphes uniques s'observent dans l'armature de l'antennule, de la maxille et du maxilli-
pède et dans une suture à la surface de l'endopodite, représentant la trace de la segmentation ancestrale de l'antenne. A. ara-
bica diffère de tous les autres Oncaeidae par la griffe dégagée sur l'endopodite du maxillipède, la présence d'endopodites à
2 segments sur toutes les pattes nageuses et l'absence de la soie basale externe sur la patte 5. La découverte de A. arabica
est d'une importance majeure car l'espèce montre l'orientation des changements évolutifs de certains caractères de la fa-
mille, tels que l'ornementation des lames mandibulaires et l'évolution des processus tégumentaires coniques sur les pattes
nageuses.
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Introduction

The evolutionary history of the Oncaeidae is largely
unknown and the phylogenetic relationships between the
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various species are generally poorly resolved. Huys &
Böttger-Schnack (1997) recently recognized the diphyletic
status of the family, proposed the new family Lubbockiidae
to accommodate Lubbockia Claus, 1862 and related genera,
and retained only Oncaea Philippi, 1843, Conaea
Giesbrecht, 1891 and Epicalymma Heron, 1977 in the
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Figure 1. Archioncaea arabica gen. et sp. nov. (5). A, habitus, dorsal; B, same, lateral; C, right caudal ramus, dorsal; D, P5, lateral.
Figure 1. Archioncaea arabica gen. et sp. nov. (Î). A, habitus, vue dorsale ; B, habitus, vue latérale ; C, rame caudale droite, vue dor-

sale ; D, P5, vue latérale.

Maxillule weakly bilobate; elements of praecoxal arthrite
closely set together, outermost element spiniform and
bearing transverse row of spinules.

Maxilla with allobasis shorter than syncoxa; allobasal
claw with transverse surface suture marking original fusion
plane.

Maxilliped 2 slender. Basis without ornamentation on
posterior surface; anterior surface with hyaline serrate flap
along most part of palmar margin and with long setules
distally; both palmar elements setiform and naked; distal

seta slightly shorter than proximal one. Enp-1 completely
separate. Enp-2 with slender, naked claw, short outer seta
and vestigial inner setule.

P1 with long, plumose inner coxal seta. Basis without
inner basal seta. Endopod 2-segmented; enp-2 outer spine
stout, with broad sen-ate hyaline flanges; distal inner seta
shortest, closely set to 5th inner seta.

P2-P4 exopods with short outer spines; those of exp-2
and proximal spine of exp-3 very small. Distal spine of exp-
3 long, with broad outer serrate flange.
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